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Mødet afholdtes hos Plantedirektoratet i Sorgenfri. 

 

Deltagere: Formand: Peter Esbjerg (KVL)  

 Asger Søgaard Jørgensen (Danmarks Biavlerforening) 

 Arne Jensen (Danske Biavleres Landsforening) 

 Ditlev Bluhme (Sammenslutningen af Danske Erhvervsbiavlere) 

 Poul Larsen (Dronningeavlerforeningen af 1921) 

 Bo Vest Pedersen (KU) 

 Eigil Holm (Danmarks Naturfredningsforening) 

 Anne Marie Zinck (Dansk Landbrug) 

Sekretariat: Per Kryger (DJF), Ebbe Nordbo, Sigrid Floor Toft og Pia 

Wolf Rasmussen (PD) 

 

Afbud fra: Hans Erik Svart (Skov- og Naturstyrelsen) 

 Jørgen B. Jespersen (DJF) 

 Keld Brandstrup (ErhvervsBiavlerne) 

 Thomas Holst (Frøsektionen) 

 Stig Mellergaard (Fødevarestyrelsen) 

 

 

Dagsorden: 

 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Meddelelser 

3. Videre drøftelse om en strategi for dansk biavl 

3a. Hvordan sikres, at tilskudsmidler kommer flest mulige biavlere til gode 

4. Drøftelse af bekendtgørelse om voldgift 

5. Status vedr. egnsundersøgelse for bipest 

6. Eventuelt 

 

 

Pkt. 1. Godkendelse af dagsorden 

Ny dagsorden blev uddelt med det ekstra punkt 3a på opfordring fra Ditlev Bluhme. 

 

 

Pkt. 2. Meddelelser 

Vedr. skrivegruppen om en strategi for dansk biavl præciserede formanden, at det ved 

sidste nævnsmøde blev vedtaget at Dansk Landbrug deltager. Efterfølgende har en 
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organisation ønsket at udskifte en person i gruppen med sin suppleant. Formanden 

havde accepteret en sådan udskiftning på permanent basis, mens det ikke ville være 

acceptabelt at veksle mellem personer fra gang til gang. Nævnet var enig i denne 

holdning. 

 

Formanden uddelte et dokument om forskningsprojektet ”Honeybee disease research 

2007-2009, Faculty of Life Science, University of Copenhagen”,. skrevet af en PhD-

studerende. Projektet skal kigge på en række bisygdomme: kalkyngel, stenyngel og 

ondartet bipest. Nævnet vil blive orienteret om resultaterne i 2009 og om evt. publika-

tioner inden da. DJF mindede om, at der ifølge bekendtgørelse om bekæmpelse af 

skadegørere hos honningbier kan gives dispensation i forbindelse med forskning og 

forsøg af skadegørere, og mindede om behovet for en ansøgning fra KU. 

 

Formanden Peter Esbjerg har fået ny email: pe@life.ku.dk og telefonnummeret er 

ændret til 35 33 26 86. 

 

PD har konstateret 2 fejl i bekendtgørelse om bekæmpelse af skadegørere hos hon-

ningbier: 

 §4, 3. linie. I stedet for ordet ’flytteattester’ skal der stå ’sundhedsattester’. 

 §7, stk. 3, sidste linie. Datoen ’1. juni’ skal ændres til ’1. maj’. 

PD ser tiden an til ændring af bekendtgørelsen, nu da datoen er forpasset for i år. Det 

blev vedtaget, at bekendtgørelsen tages op på næste møde, for at kigge på andre 

mulige uhensigtsmæssigheder, som kan komme med i en ændring. 

 

Til §8, stk. 5 i bekendtgørelsen om godkendte parringsområder for honningbier blev 

spurgt om den ansvarlige for parringsstationen selv kan syne bierne og hvad er sank-

tionen hvis kravene ikke overholdes. PD mindede om, at §8, stk. 5 først træder i kraft 

1. januar 2008. Kravet er, at det er en kyndig biavler der skal syne bifamilierne, så 

den ansvarlige for parringsstationen kan selv syne dem. Bekendtgørelsen har ikke 

beskrevet strafferegler, men PD kan ophæve godkendelsen af et parringsområde hvis 

ikke vilkårene overholdes.  

 

Der blev spurgt om man kan forlange at synene bliver skrevet ind i stadekortene. PD 

svarede at dette ikke er muligt da der ikke er pligt til at føre stadekort. PD er ved at 

ændre skabelonen for årsrapporten, som skal udfyldes ifølge §8, stk. 6, mhp. en mere 

fyldig redegørelse end før. 

 

Der blev gjort opmærksom på, at man i perioden omtalt i §8, stk. 6 kun behøver at 

syne bifamilierne 2 gange, hvis det skal ske mindst hver 6. uge. PD vil genoverveje 

ordlyden. 

 

DBF uddelte en lærebog om ”Beekeeping with Apis cerana indica”, baseret på erfa-

ringer fra Østasien.. 

 

DJF orienterede om biforgiftnings status: Der er i år foreløbigt modtaget 9 prøver, 

hvoraf 1 helt sikkert vil blive en voldgiftssag. De øvrige er afsendere er bare interes-

serede i, om deres bier er forgiftet. DJF har således konstateret i alt 5 tilfælde af 

biforgiftning i år. Tallet er stadig nedadgående. DJF er blevet præsenteret for proble-

mer i en af dommerhusene med at få sagerne gjort færdige. 
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DJF har i år hidtil modtaget 124 prøver ind vedr, skadegørere (mod 93 sidste år). De 

fleste prøver er ondartet bipest og få tilfælde er kalkyngel. Der har ikke været meldin-

ger om vinterdød i år. 

 

DJF og DBF har deltaget i et møde i Holland om bidød i Europa og i USA. Man ved 

ikke hvad der er årsag til problemet. I Spanien hvor bidøden kom nogle år tidligere, 

mener man at årsagen er Nosema cerana, kombineret med at bierne flyttes meget 

rundt og dermed stresses. Nosema cerana har spredt sig hurtigt i løbet af de sidste 5 

år. Nosema cerana bryder frem hele året, mens Nosema apis er et forårs- og efterårs-

problem. Foderbakker som ikke bliver ordentlig rengjorte kan være smittekilde, så der 

skal mere orientering ud til biavlerne om emnet. 

 

DJF har brugt meget tid på emnet samhandel med bier (dvs. flytninger mellem EU’s 

Medlemsstater) og er ved at få et godt samarbejde i gang med FVST. Nævnet diskute-

rede de tyske bier der bliver importeret til Lolland-Falster i sæsonen. Konklusionen 

blev at DJF vil prøve at kontakte de tyske myndigheder og få klarlagt om disse 

er bekendt med flytningerne, samt hvilke regler der gælder for flytning af bier 

indenfor Tyskland. 

 

 

Pkt. 3 Videre drøftelse om en strategi for dansk biavl 

PD meddelte, at Departementet ser frem til færdiggørelsen af en strategi. 

 

Skrivegruppen har afholdt foreløbigt et rigtig konstruktivt møde. Her blev lavet en 

brainstorming om emner og man blev enige om formatet. De enkelte emner skal 

bearbejdes i mindre grupper, hvortil eksperter kan hentes ind. 

 

Konklusionen blev, at Per Kryger udsender forslag til disposition i løbet af uge 

25 til Nævnet til bemærkninger. Skrivegruppen mødes igen i august og forment-

lig en gang mere, og fremlægger et fuldstændigt udkast til Nævnets næste møde i 

november. 

 

 

Pkt. 3a. Hvordan sikres, at tilskudsmidler kommer flest mulige biavlere til gode 

Formanden påpegede, at han havde rettet overskriften på punktet til ”flest mulige” 

frem for ”alle”. Ditlev Bluhme havde ønsket at få punktet føjet til dagsordenen. Hans 

ærinde var, at når der ikke er så mange offentlige tilskudsmidler til rådighed for 

biavlen, hvordan sikrer vi så at flest mulige biavlere får gavn heraf. Ditlev Bluhme 

mente også, at DJF med så mange pålagte opgaver burde have flere ressourcer. 

 

Asger Søgaard gjorde opmærksom på, at intentionerne i forbindelse med etablering af  

honningprogrammet fra EU's side er rettet mod at ”styrke aktiviteter hos biavlerne og 

deres organisationer” Det blev noteret at EU’s ’Honningprogram’midler endnu ikke 

var fordelt mellem Medlemsstaterne, hvilket formentlig vil ske på møde i Bruxelles 

den 16. juni. 

 

Asger Søgaard Jørgensen gjorde også opmærksom på at modtagere af de offentlige 

tilskud i ’Honningprogrammet’ er pålagt krav om afrapportering og aflæggelse af 

regnskab, samt at rapporter m.v. er offentligt tilgængelige. Han oplyste også at Dan-
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marks Biavlerforening i det omfang rapporter, m.v. var dækket af honningprogram-

met hidtil havde tilbudt disse til de øvrige organisationer.  

 

PD mente at aktiviteter i form af f.eks. kurser, demonstrationer etc. og output i form 

af f.eks. projekter etc. skal være tilgængelige for alle biavlere uanset organisatorisk 

tilhørsforhold, hvis der er ydet offentligt tilskud dertil. Pjecer etc. skal offentliggøres, 

f.eks. på hjemmesider, og organisationerne kan så evt. linke til disse hjemmesider. 

Også PD og DJF kan overveje at linke hertil. 

 

Ditlev bluhme anbefalede at Nævnet aktivt arbejder for at DJF modtager flest mulige 

ressourcer til sine mange opgaver. Flere nævnsmedlemmer mente at emnet kan tages 

op i analysen i strategiarbejdet. Nævnet kan næppe fremhæve en forskningsinstitution 

frem for en anden, men udtale sig om forskningsbehovet som sådan, og evt. diskutere 

om DJF’s ressourcer til myndighedsarbejdet synes at være tilstrækkelige. Konklusio-

nen blev, at DJF indledningsvis skitserer sine arbejdsopgaver i myndighedsar-

bejdet til Nævnet. 

 

 

Pkt. 4. Drøftelse af bekendtgørelse om voldgift 

PD orienterede om, at bekendtgørelsen har været forelagt ministeren og PD har endnu 

ikke fået den endelige godkendelse. PD informerede om, at ministeriet presser på for 

at få bekendtgørelsen igennem fordi der er uoverensstemmelse mellem lov og be-

kendtgørelse. 

 

Foreløbigt udkast blev uddelt til drøftelse. Udkastet er meget lig den gamle bekendt-

gørelse men med 3 væsentlige ændringer: 

 I den nye lov er der lagt op til ændret struktur for voldgiftsnævnet. Der fore-

slås kun ét landsdækkende voldgiftsnævn. I stedet for i tidligere 16 områder 

skal der nu i 5 områder udnævnes en biavlskyndig, en planteavlskyndig og 

derudover et antal suppleanter. 

 §8: Det har hidtil været DJF der har forestået laboratorieanalyserne. Det æn-

dres til, at et hvilket som helst laboratorium der er akkrediteret til at udføre pe-

sticidanalyser, kan udføre analyserne. 

 Bilag 2 omhandlende prøvetagnings-metoden er fjernet fra bekendtgørelsen. 

Vejledning om prøvetagning vil blive beskrevet i en selvstændig vejledning 

som er nemmere at tilrette efterhånden. 

 

Nævnets diskussion:  

Vedr. laboratorium analyser (§8, stk. 1):  

Der blev foreslået en ændring af ordlyden til ”…der er akkrediteret til at udføre 

pesticidanalyser af pesticidrester”. Det bør tydeligt fremgå at der er betaling for 

prøvetagningen og analysen. 

 

Vedr. finansiering af bevistagning etc. (§8, stk. 2) 

PD forklarede at erstatning for forgiftning og betaling af bevisudredningen forud 

herfor egentligt er et privatretligt anliggende mellem biavler og planteavler. Derfor 

bør myndighederne blandes sig mindst muligt finansielt og arbejdsmæssigt. Efter de 

gældende tillæg i Finansloven udreder PD dog voldgiftens retsomkostninger hvor der 

ikke er fundet en ansvarlig for en konstateret forgiftning. PD foreslår uden for be-

kendtgørelsen at voldgiftsmænd og suppleanter modtager et kort uddannelsesforløb 



 5 

varetaget af organisationerne. Asger Søgaard svarede, at Danmarks Biavlerforening 

tidligere har afholdt kurser for voldgiftsmænd og mente det kunne arrangeres igen. 

 

Biavlsorganisationerne vil genoverveje opretning af en fælles fond med landbruget 

mhp. betaling for laboratorieprøver og sagsomkostninger. Biavlsorganisationerne var 

klart imod forslaget om at prøvetagnings rekvirent skal udlægge omkostninger ved 

prøvetagningen og mente, at dette ville medføre at voldgiftssystemet ikke vil blive 

brugt af de mindre biavlere eller ved mindre sager, fordi sagsomkostningerne kan 

blive uforholdsmæssigt store og risikable. Asger Søgaard Jørgensen fandt at dette 

ville stride mod intentionerne i lovgivningen. 

 

Vedr. antallet af suppleanter (§4, stk. 2) 

Der var enighed om at de foreslåede 5 suppleanter for hver biavls-, hhv. plantekyndig 

er alt for mange. Det ville være en stor stab at vedligeholde med viden og de ville 

ikke nå at få tilstrækkelig rutine. Det blev diskuteret om områderne kunne gøres 

endnu større for at spare voldgiftsmænd og suppleanter, men mhp. hurtig udrykning 

og lokalkendskab bevaredes de 5 lokalområder. 

 

Konklusionen blev forslag om 1 voldgiftsmand + 2 suppleanter pr. hvert af de 5 

områder for hhv. biavlerne og planteavlerne, altså i alt 15 fra hvert ’fag’, sva-

rende til en halvering i forhold til den nuværende bemanding. PD lagde vægt på 

at voldgiftsmænd og suppleanter udnævnes efter en fælles indstilling fra de 5 lands-

dækkende organisationer. PD vedligeholder listen over voldgiftsmænd på sin hjem-

meside som organisationerne kan linke til. 

 

Den overordnede konklusion blev at bekendtgørelsen snarest sendes i skriftlig 

høring i organisationerne og Nævnet. Biavlsorganisationernes stærke betænke-

lighed ved § 8, stk.2 kan komme til udtryk ved den lejlighed.  

 

 

Pkt. 5. Status vedr. egnsundersøgelse for bipest 

DJF har med støtte af lokale organisationer og biavlere gennemført undersøgelse 

omkring Auning for især ondartet bipest. Der blev fundet 6 bigårde med ondartet 

bipest. Undersøgelse har været en succes og der var en god forståelse i lokalområdet. 

Det mest udbredte problem var at foderkasser ikke bliver tilstrækkeligt rengjorte.  

Vejledningen kan forbedres mhp. at orientere biavlerne om forebyggelse af skadegø-

rere. Det anbefales at gentage sådanne undersøgelser, som fremover vil blive kaldt 

’punktundersøgelser’. 

 

 

Pkt. 6. Eventuelt 

Danmarks Biavlerforening har inviteret myndigheder og organisationer på besøg i en 

skolebigård den 22. juni, alle er velkomne. 

 

Næste møde blev fastsat til onsdag den 21. november 2007 kl. 10.30 hos Plantedirek-

toratet. 


